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Referat for 14. møde i Erhvervslivets EU- og Regelforum 
den 21. november 2024 

Dagsorden 

11.30 – 12.00 Mulighed for frokost (sandwich) 

1. 12.00 – 12.05 Velkommen til Dansk Arbejdsgiverforening v./ uddannelses- og integrationschef, 
Dansk Arbejdsgiverforening, Jannik Bay 

2. 12.05 – 12.20 Velkomst og siden sidst v./ forperson Paul Mollerup 
• Bilag 3.1 Cover 
• Bilag 3.2 RWE Key Messages for the new European Commission mandate, the European 

Parliament and the Council 

3. 12.20 – 12.40 Oplæg og drøftelse v./ Brian Wessel, erhvervsjuridisk direktør i 
erhvervsministeriet 

• Bilag 2 Cover 

4. 12.40 – 12.50 Regeringens svar på forummets seneste anbefalinger v./ Brian Wessel, 
erhvervsjuridisk direktør i Erhvervsministeriet 

• Bilag 4.1 Cover – bilag 2 
• Bilag 4.2 Regeringens seneste svar på Regelforums anbefalinger 

5. 12.50 – 13.45 Drøftelse af anbefalinger fra Erhvervslivets EU- og Regelforum v. /forperson Paul 
Mollerup 

• Bilag 6.1 Cover 
Bilag 6.2 Anbefalingskatalog med anbefalinger november 2024 

PAUSE kl. 13.45 - 13.55 

6. 13.55 – 14.35 Præsentation af analyse af certificeringsordninger inden for områderne brand og 
sikring samt efterfølgende drøftelse af certificeringsordninger v./ Arne Hauge Jensen, partner, 
Louise Westerdahl, seniorkonsulent, i Bridge Consulting 

• Bilag 5 Cover 

7. 14.35 - 14.45 Status på EU-arbejdet v./ Andreas Rahlf Hauptmann, vicedirektør i 
Erhvervsstyrelsen 

• Bilag 7 Cover 

8. 14.45-15.00 Evt. og afrunding af mødet v./ forperson Paul Mollerup 
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Referat 
Afbud: Merete Juhl (Landbrug & Fødevarer), Morten Langager (Dansk Erhverv), Morten Høyer 
(Dansk Industri), Karina Wellendorph (Visma e-conomic), Erdem Ovacik (Donkey Republic). 

Suppleanter: Anders Martin Klöcker (Landbrug og Fødevarer), Sofie Findling Andersen (Dansk 
Erhverv) og Kim Haggren (Dansk Industri). 

Velkommen til Dansk Arbejdsgiverforening v./ Jannik Bay, uddannelses- og integrationschef, Dansk 
Arbejdsgiverforening 

Jannik Bay bød kort velkommen til Dansk Arbejdsgiverforening. 

Velkomst og siden sidst v./ Paul Mollerup, forperson 
Forpersonen bemærkede, at der er ekstra stor bevågenhed omkring byrdedagsordenen fx set ved 
beretningen fra Erhvervsudvalgets parlamentariske arbejdsgruppe og de kampagner om 
administrative byrder, som flere af medlemmerne har kørt siden sidste møde. 

Dernæst orienterede forpersonen om sin deltagelse i en debat om bedre regulering på SME 
Assembly i Budapest om Stress testing for Better Regulation, og fortalte om arbejdet i 
RegWatchEurope, der netop har sendt et policypapir til europa- kommissionen, parlamentet og 
ministerrådet. 

På det seneste møde i Regelforum blev det besluttet at afsøge mulighederne for at forummet holder 
en konference. Forpersonen nævnte, at der er indsamlet input fra medlemmerne til indhold på en 
konference, men at sekretariatet af ressourceårsager ikke har haft mulighed for at gå videre med 
planlægningen, men vil kigge på det i det nye år. 

Oplæg og drøftelse v./ Brian Wessel, erhvervsjuridisk direktør i Erhvervsministeriet 

Forperson gav ordet til Brian Wessel, som fortalte om Erhvervsministeriets og regeringens arbejde 
med byrdelettelser for dansk erhvervsliv, herunder også om det kommende danske formandskab i 
EU. 

Brian Wessel opridsede regeringens prioriteter på byrdedagsordenen inddelt i bl.a. følgende spor 
1) automatisk erhvervs- og bæredygtighedsrapportering, 2) kontrol og tilsyn og 3) en fast kreds af 
minister med fokus på implementering og byrder. I den efterfølgende dialog understregede 
medlemmerne, at der er behov for en samlet og ambitiøs indsats fra regeringens side, og der blev 
efterspurgt mere konkret handling fra regeringen og ministerierne i forhold til at reducere byrder i 
både eksisterende og ny regulering. Flere medlemmer understregede, at de oplever manglende 
sammenhæng mellem de politiske udmeldinger om byrdereduktion og de konkrete 
tilbagemeldingerne fra regeringen til Regelforum, som ikke synes at afspejle ambitionerne. 

Der blev givet en række input til arbejdet i den for nyligt nedsatte ministerkreds, bl.a. opfordring til 
servicetjek af regler, fokus på implementering af EU-regler, fokus på realisering af 
byrdelettelsespotentialerne i automatisk erhvervsrapportering, styrket forebyggelse af EU-byrder 
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fremadrettet samt også at medtænke større byrdereducerende håndtag som eksempelvis en fælles 
bankunion og kapitalmarkedsunion. 

Regeringens svar på forummets seneste anbefalinger v./Brian Wessel, erhvervsjuridisk direktør i 
Erhvervsministeriet 
Regeringen har siden sidste møde i forummet svaret på 21 anbefalinger, hvor 15 følges helt eller 
delvist, 4 er foreløbigt besvaret og 2 følges ikke. Hertil har ministerierne afrapporteret på 
implementering af en række anbefalinger, herunder resultatet af to nabotjek. Brian Wessel 
gennemgik kort udvalgte af regeringens seneste besvarelser på Regelforums anbefalinger. 

På sidste møde blev det aftalt, at medlemmerne kunne spille ind til sekretariatet med anbefalinger, 
som regeringen har afslået, men som forummet evt. kunne tage op igen og rejse for regeringen. 
Der er ikke modtaget eksempler fra nogen medlemmer før mødet. 

På mødet fremhævede medlemmerne eksempler på utilfredsstillende svar (BÆRDIG 1, BÆRDIG 2) 
og afrapporteringer på implementering af anbefalinger (NAT 8, NAT 9, NALO74). Derudover blev 
det også italesat, at der til tider er lange svartider ved især nabotjek. Sekretariatet tager forummets 
bemærkninger til efterretning og vil fremadrettet rette et særligt fokus på at afrapporteringer på 
nabotjeks bliver afviklet og videreformidlet til Regelforum så hurtigt som muligt. Der vil derudover 
frem mod det næste møde blive udarbejdet en ny anbefaling til regeringen om NAT 8. 

Præsentation af analyse af certificeringsordninger inden for områderne brand og sikring samt 
efterfølgende drøftelse af certificeringsordninger v./ Arne Hauge Jensen, partner, Louise 
Westerdahl, seniorkonsulent, i Bridge Consulting 

Troels Blicher Danielsen og forpersonen indledte med at rammesætte drøftelsen af 
certificeringsordninger, hvilket blev efterfulgt af et oplæg fra Bridge Consulting, som præsenterede 
deres analyse af brand og sikringsområdet. I den efterfølgende drøftelse i plenum gav 
medlemmerne udtryk for divergerende holdninger til, hvorvidt forummet skulle arbejde videre med 
temaet. Det blev besluttet, at der bliver udarbejdet et policy-papir til fremsættelse på det 
næstkommende Regelforums møde, hvor de overordnede udfordringer på dette område, set fra 
et regelforenklingsperspektiv, bliver uddybet og konkretiseret. 

Drøftelse af anbefalinger fra Erhvervslivets EU- og Regelforum v./ Paul Mollerup, forperson 

Anbefalinger til tidlig interessevaretagelse 

Følgende anbefalinger oversendes til regeringen uden ændringer  
• TIV 40 - Revision af CBAM 

Anbefalinger til nabotjek 

Følgende anbefalinger oversendes til regeringen uden ændringer  
• NAT 23 - Nabotjek af reglerne om unges arbejde 
• NAT 24 - Nabotjek af reglerne for hvilke markeder UCITS kan investere på 

Anbefalinger til national lovgivning 
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Følgende anbefalinger oversendes til regeringen uden ændringer  
• NALO 93 - Orientér virksomhederne om deres muligheder for specialpædagogisk støtte til 

lærlinge/elever 
• NALO 95 - Ensret formatet for elektronisk ordregivelse fra det offentlige 

Følgende anbefaling justeres og udsendes i skriftlig godkendelsesproces 
• NALO 92 - Udbetal barselsrefusion hver måned til anpartsselskaber 

Følgende anbefalinger blev ikke godkendt til oversendelse nu 
• NALO 94 – Ekstruderede produkter skal kunne defineres som ”forarbejdede fødevarer baseret 

på cerealier” 

Anbefalinger til implementeringsplaner 

Følgende anbefalinger oversendes til regeringen uden ændringer  
• IMPL 21 - Elmarkedsreformen 
• IMPL 32 - Naturgenopretningsforordningen 
• IMPL 33 - Affaldstransportforordningen 
• IMPL 34 - Eudamed indfasning 
• IMPL 36 - Gasdirektivet 

Følgende anbefalinger justeres og udsendes i skriftlig godkendelsesproces 
• IMPL 35 - AI forordningen 
• IMPL 37- CSDDD 

Status på EU arbejdet v./ Andreas Rahlf Hauptmann, vicedirektør i Erhvervsstyrelsen 
Forpersonen gav ordet til vicedirektør fra Erhvervsstyrelsen, Andreas Hauptmann, som orienterede 
om kommende større sager, der er i støbeskeen i Bruxelles. Fx blev det fremhævet at 
europakommissionen netop har annonceret en indre markedsstrategi til sommer, hvor forpersonen 
supplerede med, at europakommissionen vil igangsætte en konsultation til december/januar 
herom. Herudover blev den kommende revision af den Interinstitutionelle Aftale om Bedre 
Lovgivning fremhævet som en væsentlig kommende aftale. 

Andreas Hauptmann orienterede også om den for nyligt vedtagne anbefaling om automatisk 
bæredygtighedsrapportering i Fit 4 Future- platformen. Afslutningsvist blev det nævnt, at EU-
gruppen under Regelforum forventes at være aktiv i 2025, men at arbejdsgruppens arbejde 
formentlig vil blive tilpasset det kommende danske EU-formandskab i andet halvår 2025. 

Afrunding v./ Paul Mollerup, forperson 
Forpersonen orienterede om, at kommunikationsindsatsen på LinkedIn fungerer godt og 
opfordrede til, at forummets medlemmer også selv er aktive med kommunikation om forummets 
arbejde. Derudover orienterede han om, at der vil blive lagt en nyhed på Regelforums hjemmeside. 
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Forpersonen orienterede om, at sekretariatet snarest vil indkalde til en ny møderække for 2025 og 
afsluttede herefter mødet. 
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